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رئیس کمیسیون سلامت، محیط  زیست و خدمات شهری شورای شهر تهران مطرح کرد
فرونشست جنوب غرب تهران در وضعیت قرمز

رئیس کمیسیون سلامت، محیط  زیست و خدمات شهری شورای شهر تهران با اشاره به روند نگران کننده فرونشست زمین در مناطق 
جنوبی پایتخت، خواستار ورود جدی دولت و نهادهای مسئول به این موضوع شد.

به گزارش مهر، مهدی پیرهادی، عضو شورای شهر تهران اظهار کرد: مساله فرونشست زمین به ویژه در مناطق جنوب غربی 
تهران به یک هشدار جدی تبدیل شده و در صورت بی توجهی، می تواند امنیت شهروندان را به خطر اندازد و زیرساخت های 
شهری را با تهدیدهای جدی مواجه کند. این عضو شورای شهر تهران تصریح کرد: هم اینک فرونشست در برخی مناطق بسیار 
مخاطره انگیز است و نگرانی هایی را برای دلسوزان مردم به وجود آورده است. پیرهادی اظهار کرد: گزارش هایی که از سوی 
برخی دستگاه های ذی صلاح ارائه شده نشان می دهد که در برخی نقاط جنوب غربی تهران نرخ فرونشست افزایش داشته و 
این موضوع خطرآفرین است. وی، علت این روند را به ویژه از سال آبی ۱۴۰۱ به بعد کاهش بارندگی ها و برداشت بی رویه از 

منابع آب زیرزمینی عنوان کرد و افزود: متأسفانه کاهش بارندگی ها خطر فرونشست را تشدید کرده است.
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر تهران با اشاره به خطر بحران فرونشست در شهرستان های 
استان تهران نیز افزود: در شرایطی که فشار زیادی بر منابع آب زیرزمینی در دشت های شهریار، ورامین و تهران برای تأمین آب شرب و کشاورزی وارد شده، 
انتظار می رود وزارت نیرو و دستگاه های مرتبط با مدیریت منابع آب، اقدامات فوری برای کنترل برداشت ها و احیای سفره های آب زیرزمینی در دستور کار قرار 
دهند. وی تاکید کرد: بدون شک اقدامات انجام گرفته در این زمینه می تواند در کنترل فرونشست زمین راهگشا باشد. رئیس کمیسیون محیط زیست، سلامت و 
خدمات شهری شورای اسلامی شهر تهران گفت: فرونشست فقط یک پدیده زمین شناسی نیست بلکه زنگ خطری برای شبکه گاز، خطوط انتقال برق، لوله های 
آب، جاده ها و حتی ساختمان های مسکونی در آن مناطق است و خطرات فاجعه آمیزی را در پی دارد. پیرهادی با بیان اینکه پیش از فاجعه ای بزرگ باید راه 

چاره ای بیابیم و نباید منتظر وقوع حادثه بمانیم، تاکید کرد: باید از هم اکنون برای پیشگیری از حادثه چاره جویی کرد.
مکاتبات در بالاترین سطوح عالی کشور انجام شده است

پیرهادی با اشاره به مکاتبات انجام شده در سطوح عالی دولت و ورود رئیس جمهوری به موضوع فرونشست زمین همچنین خاطرنشان کرد: خوشبختانه 
با پیگیری های رئیس جمهور و مکاتبات استانداری تهران، مکاتباتی در سطوح عالی با نهادهایی همچون ریاست جمهوری، شورای امنیت ملی، قوه مقننه، قوه 
قضائیه، وزارت اطلاعات و نیز قرارگاه ثارالله انجام شده و این نشان دهنده آن است که موضوع به طور جدی در سطح ملی در حال پیگیری است و هر چه 

سریع تر باید چاره ای عاجل برای بحران فرونشست زمین اندیشیده شود.

سردار رادان:
عده ای به دنبال مخدوش کردن رابطه مردم و پلیس هستند

فرمانده کل انتظامی کشور با اشاره به حوادث اخیر گفت: عده ای در داخل و خارج کشور به  دنبال مخدوش کردن رابطه مردم و 
پلیس هستند.

به گزارش ایرنا، سردار احمدرضا رادان روز یکشنبه در سفر به جنوب کرمان و در جمع مسئولان شهرستان های جیرفت و 
عنبرآباد افزود: ما این افراد را می شناسیم، زیر نظر داریم و اقدامات قانونی در حال انجام است لذا مردم بدانند امنیت ذهنی 

و روانی آنان برای ما خط قرمز است.
وی همچنین از عملیاتی شدن استقرار فرماندهی انتظامی جنوب کرمان خبر داد و گفت: این تصمیم با پیگیری های مستمر 

نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد و همراهی مسئولان منطقه نهایی شده است.
فرمانده کل انتظامی کشور اظهار داشت: تلاش های مستمر نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد و رییس کمیسیون امنیت ملی و 

سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی و پیگیری های قاطع، ما را به تصمیم نهایی رساند.
استقلال فرماندهی انتظامی جنوب کرمان عملیاتی می شود

وی افزود: امروز مقابل مردم این منطقه، دیگر جایی برای مقاومت نمانده و به لطف خدا، فرماندهی انتظامی مستقل جنوب کرمان عملیاتی خواهد 
شد.

سردار رادان گفت: ما متعهد شده ایم، زیرساخت های لازم را با سرعت فراهم کنیم و برای تحقق این هدف، سهم نیروی انتظامی در تامین اعتبارات و امکانات 
از جمله احداث ساختمان های اداری و منازل سازمانی تا تامین تجهیزات و نیروی انسانی چند برابر شده است.

وی با اشاره به ضرورت همراهی مردم با پلیس در مسیر امنیت پایدار تاکید کرد: اگر متولیان امنیت تنها باشند، توفیق ناقص است و اگر مسئولان نیز همراه 
شوند، توفیق هست اما کامل نیست ولی مردم در کنار ما باشند، پیروزی قطعی است و پلیس برای مردم جان می دهد.

سردار رادان یادآور شد: تاسیس فرماندهی انتطامی جنوب کرمان گامی در راستای تقویت مدیریت و توزیع متوازن امنیت در استان کرمان است.
به گزارش ایرنا صبح امروز سردار احمدرضا رادان، فرمانده کل انتظامی کشور و ابراهیم عزیزی رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 

اسلامی با هدف نهایی  سازی فرآیند استقرار فرماندهی انتظامی جنوب کرمان، وارد جیرفت شدند.
این سفر بنا به دعوت بهنام سعیدی نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد در مجلس شورای اسلامی، انجام شده است و بازدید از ساختمان های مختلف برای 

استقرار فرماندهی انتظامی در دستور کار قرار دارد.

اخبار اخبار

به نمایندگی از سوی رئیس جمهور انجام 
شد

دیدار زهرا پزشکیان با خانواده 
مرحومه الهه حسین نژاد

زهرا پزشکیان به نمایندگی از رئیس جمهور، 
به دیدار خانواده داغدار مرحومه الهه حسین نژاد 

رفت.
به گزارش ایسنا، زهرا پزشکیان دختر رئیس 
جمهور با حضور در منزل خانواده داغدار الهه 
گوش  و  همدردی  ابراز  ضمن  و  حسین نژاد 
سپردن به سخنان آنها، این ضایعه را به خانواده 

آن مرحومه تسلیت گفت.
دختر رئیس جمهور ضمن ابلاغ پیام تسلیت 
در  داغدیده،  خانواده  این  به  پزشکیان  دکتر 
گفت وگوی صمیمانه با مادر مرحومه حسین نژاد، 
از این رخداد  مراتب تاثر و تألم عمیق خود را 

غم انگیز، ابراز کرد.

توصیه های پلیسی برای بازگشت 
حجاج

آغاز  از  کشور  فرودگاه های  پلیس  فرمانده 
عملیات بازگشت حجاج از ۲۱ خرداد ماه، خبر 

داد.
به گزارش ایسنا، سرهنگ ابراهیم خلیل حاجی 
حسینلو فرمانده پلیس فرودگاه های کشور در 
این باره گفت: در آستانه بازگشت موج نخست 
حجاج بیت اله الحرام به کشور عزیزمان هستیم 
و بازگشت حجاج همیشه یکی از لحظات شیرین 
و خاطره انگیز برای خانواده هاست، اما در کنار 
این شور و اشتیاق لازم است به چند نکته مهم 
برای حفظ نظم و آرامش همه مسافران و زائران 

عزیز توجه جدی شود.
وی افزود: مأموران پلیس فرودگاه های کشور 
به برقراری نظم و امنیت برای بیش از ۸۶ هزار 
زائر بیت الله الحرام و استقبال کنندگان از آنان 
حجاج  خانواده های  از  لذا  کرد،  خواهند  اقدام 
تقاضا داریم از حضور دسته جمعی در  اکیداً 
فرودگاه ها جداً خودداری نمایند. تجربه سال های 
گذشته نشان می دهد حضور بی رویه و بعضاً 
خارج از ظرفیت خانواده ها برای استقبال، باعث 
فرودگاه ها،  اطراف  در  سنگین  ترافیک  ایجاد 
امدادی و اختلال در  مسدود شدن مسیرهای 
روند طبیعی خدمات رسانی به مسافران شده 

است.
این مقام انتظامی توصیه کرد: جهت استقبال 
از حاجیان گرامی از هر خانواده تنها یک یا دو 
نفر به فرودگاه بیایند و مراسم خوش آمدگویی و 
استقبال را در خانه و یا محلی خارج از فرودگاه 

برگزار نمایند.
فرمانده پلیس فرودگاه های کشور از استقبال 
کنندگان در کلیه فرودگاه های کشور خواست، 
از پارک خودروی خود در محل های غیرمجاز، 
حریم توقفگاه ها، مسیرهای ورودی و خروجی 
فرودگاه جداً پرهیز کرده، لذا برابر قانون همکاران 
موجب  که  خودروهایی  با  راهور  پلیس  در  ما 
سد معبر یا اخلال در تردد خودروهای امدادی، 
امنیتی و خدماتی شوند برخورد خواهند کرد و در 
صورت نیاز، خودرو به پارکینگ منتقل خواهد 
شد. وی همچنین به مردم عزیز توصیه کرد، 
اخبار پروازها و زمان های ورود را فقط از طریق 
منابع رسمی و اطلاعیه های فرودگاه پیگیری کنند 
که سبب  دیرهنگام  و  زودهنگام  مراجعه  از  و 
می شود،  خانواده ها  وقت  اتلاف  و  سرگردانی 

خودداری کنند.
بر اساس گزارش سایت پلیس، سرهنگ حاجی 
حسینلو در پایان تصریح کرد: پلیس فرودگاه و 
سایر نهادهای مسئول با تمام ظرفیت برای تأمین 
نظم و امنیت مراسم بازگشت حجاج آماده اند، 
اما همکاری مردم نقش اصلی در اجرای موفق 
این فرآیند دارد و پلیس فرودگاه های کشور تا 
بازگشت آخرین زائر خانه خدا به مأموریت و 

خدمتگذاری به زائران ادامه خواهد داد.

رئیس پلیس راهور تهران بزرگ اعلام کرد
خطوط ویژه پایتخت خلوت شد

رئیس پلیس راهور تهران بزرگ گفت: امسال 
خطوط ویژه پایتخت به خاطر کم شدن مجوزهای 
صادر شده، نسبت به سال های گذشته خلوت تر 

است.
به گزارش ایسنا، خطوط ویژه، مسیرهای خاصی 
حرکت  به  بخشیدن  سرعت  برای  که  هستند 
 ،  BRT اتوبوس های مانند  نقلیه عمومی  وسایل 
ایجاد شده اند. همچنین خودروهای امدادی مانند 
خودروهای پلیس، آتش نشانی و اورژانس نیز برای 
سرعت رسیدن به محل حادثه یا رساندن بیماران 
بیمارستان ها می توانند از این خطوط تردد کنند. 
در حالیکه بعضاً مشاهده می شود که برخی مدیران 
این خطوط برای دور زدن ترافیک  از  و مسئولان 

استفاده می کنند.
سردار سید ابوالفضل موسوی پور در گفت وگو با 
ایسنا در این باره گفت: عبور و تردد از خط ویژه، 
مسئله مهمی است که یک قانون و دستورالعمل 
خاص دارد و بر اساس این دستورالعمل است که 
مشخص می شود چه کسی حق دارد از خط ویژه 
عبور کند و این دستورالعمل توسط پلیس کشور 
ابلاغ می شود و ما در پلیس راهور پایتخت در این 

باره اظهار نظری نمی کنیم.
وی با اشاره به تردد برخی مسئولان و مدیران 
مدیران  از  بعضی  افزود:  خاص  خطوط  این  از 
و  شغل  نوع  حساسیت  اساس  بر  مسئولان  و 
مسئولیت های زیادی که دارند مجوز عبور از خط 
دریافت  دستورالعمل  همان  حسب  بر  را  ویژه 
می کنند. رئیس پلیس راهور تهران بزرگ ادامه داد: 
این نوع صدور مجوز سال هاست که ادامه دارد 
حتی اگر دقت کنید امسال خط ویژه های ما خلوت 
تر هستند زیرا میزان مجوزهای صادر شده کم تر 

شده است.

انهدام باند ثبت سیمکارت های رُند 
با استفاده از جازنی و ارائه مدارک 

هویتی جعلی

رئیس اداره اجتماعی پلیس آگاهی فراجا گفت: 
کارآگاهان باند کلاهبرداری را که با شیوه جازنی و 
ارائه مدارک جعلی مبادرت به فروش سیمکارت های 

رنُد می کردند شناسایی و دستگیر شدند.
در  شریفی  محمد  سرهنگ  ایسنا،  گزارش  به 
تشریح این خبر اظهار کرد: در پی ارجاع پرونده 
ای مبنی بر فروش سیمکارت های رند با شیوه و 
شگرد جازنی و ارائه مدارک هویتی جعلی، موضوع 
به صورت ویژه در دستور کار کارآگاهان مبارزه با 

جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی قرار گرفت.
وی افزود: در تحقیقات تخصصی مشخص شد 
که متهمین با ارائه مدارک هویتی جعلی شاکی، 
به دفاتر پیشخوان دولت مراجعه، اقدام به انتقال 
سیمکارت های روند وی به ارزش ۵۰ میلیارد ریال 

بنام خود کرداند.
رئیس اداره اجتماعی پلیس آگاهی فراجا با بیان 
اینکه با انجام اقدامات اطلاعاتی و پلیسی، ۳ نفر 
از متهمین اصلی در این خصوص دستگیر و به 
پلیس آگاهی انتقال داده شدند، تصریح کرد: این 
افراد شیاد در بازجویی های تخصصی به کار خود 
اعتراف و پس از صدور قرار قانونی مناسب تحویل 

زندان شدند.
وی خاطرنشان کرد: باید نظارت بیشتری بر نحوه 
پیشخوان  دفاتر  در  کار  فرآیند  اصلاح  و  فعالیت 
احراز  منظور  به  ارتباطی  خدمات  دفاتر  و  دولت 
هویت صحیح مراجعین معمول و همچنین با اعمال 
روش های کنترلی و آموزشی ترتیبی اتخاذ شود تا 
از وقوعات مشابه که موجب وارد آمدن خسارت 
به مردم، کاهش امنیت اقتصادی و اعتماد عمومی 

حاکمیتی می شود پیشگیری گردد.
سرهنگ  پلیس،  سایت  گزارش  اساس  بر 
شریفی تصریح کرد: شهروندان در صورت موارد 
مشابه و مشکوک بلافاصله جهت بررسی به مرکز 

فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند.

به گزارش ایرنا، احمدرضا لاهیجان زاده روز یکشنبه 
به  تالاب ها  تبدیل  به  اشاره  با  در نشست خبری، 
کانون گرد و غبار افزود: شاید اگر ۳۰ سال قبل مانع 
توسعه اجتماعی بی ضابطه کشاورزی و صنعت که 
منجر به از دست دادن تالاب و تبدیل آن به کانون 
گردوغبار شده جلوگیری می کردیم، مشکلات امروز 

را نداشتیم.
وی اظهار کرد:  اگر در آن زمان چنین صحبتی 
و  مردم  میان  پذیرشی  ما  حرف  این  می کردیم 
منابع  زمان  آن  در  که  چرا  نداشت  تصمیم گیران 
آبی به ویژه آب های زیرزمینی را یک منبع نامحدود 

می دانستند.
معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان 
آب  منابع  کرد:  تصریح  زیست  محیط  حفاظت 
زیرزمینی وابستگی زیادی به تالاب ها دارد و اکنون 
همزمان با خشکی تالاب ها افت سفرهای زیرزمینی 

را نیز داریم.
وی گفت: به عنوان مثال در بازدید اخیری که از  
تالاب پریشان داشتیم، متوجه شدیم که ۴۹۰ چاه 
غیرمجاز در این حوضه آبریز  داریم که باعث خشکی 
تالاب و افت آبخوان ها شده است، ما اراضی دیم را 
به اراضی آبی تبدیل کردیم و این جدای از برداشت 
آب های سطحی است، اگر می خواهیم مدیریت آب 
در یک حوضه آبی را بسنجیم؛ اگر تالابی خشک بود 

یعنی مدیریت آب صحیح نبوده است.
صدور سند مالکیت برای ١٠ تالاب 

لاهیجان زاده گفت: با توجه به اهمیت حفاظت 
از تالاب ها و جلوگیری از دخل و تصرفی پهنه های 
تالابی که از آب خارج می شوند اقدام به ثبت سند 
کرده ایم که بر این اساس تاکنون سند ١٠ تالاب به 
نام سازمان حفاظت محیط زیست صادر شده است. 
وی افزود: تالاب های گاوخونی، ۴ تالاب در قم، 
پریشان، صالحیه ، مند و نیرنخیلو از جمله تالاب 

های سند دار شده هستند. 
شهید  بندر  انفجار  واسطه  به  آلودگی  هیچ گونه 

رجایی وارد آب های خلیج فارس نشده است.
معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان 
حفاظت محیط  زیست همچنین با اشاره به اینکه 
پس از وقوع انفجار بندر شهید رجایی، ستاد مدیریت 
بحران تشکیل شد، افزود: با وجود ابعاد گسترده 
محیط زیستی  خسارت  گونه  هیچ  انفجار  حادثه، 
برای  هم  خوبی  تجربه  البته  و  نداشت  دنبال  به 

محیط زیست در این عرصه و مدیریت بحران بود.
وی اظهار کرد: در ساعات اولیه انفجار، اقدامات 
لازم انجام شد و در این راستا سه نقطه از کانال های 
منتهی به دریا که برای تخلیه پساب تعبیه شده بود، 

مسدود و جلوی ورود آلودگی به دریا گرفته شد.
به گفته لاهیجان زاده، حدود ۲ هزار تنُ پساب 
وارد این کانال ها و از این طریق به سایت پسماند 
ویژه منتقل می شود؛ از این میزان، ۷۰۰ تنُ منتقل 
شده و برای پساب باقی مانده نیز درخواست ارسال 

شده است.
معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان 
حفاظت محیط  زیست اظهار کرد: در زمینه آلودگی 
هوا و خشکی هم مطالعات جامعی در دست اقدام 

است.
نقش سازمان شیلات برای ورود گونه های مهاجم 

به تالاب ها
نیز  ماهی  مهاجم  گونه های  درباره  لاهیجان زاده 
گفت: ورود این گونه ها به دو صورت انجام می شود، 
اولین حالت به صورت طبیعی است که به عنوان 
مثال ورود گونه تیلاپیا به تالاب شادگان از طریق 
اروند رود و کشور عراق در زمان جنگ این کشور با 

آمریکا روی داد.
گونه ها  این  پرورش  هم  دیگر  روش  افزود:  وی 
توسط سازمان شیلات است که برای تامین پروتئین 
کشور برخی گونه های غیربومی را پرورش می دهند 

که این گونه ها در مواردی وارد آبراهه ها می شوند.
وی ادامه داد: برخی فعالیت های بیولوژیکی برای 
مقابله با گونه مهاجم جواب می دهد؛ به عنوان مثال 
در خصوص تیلاپیا در جنوب کشور مطالعاتی در 
مرکز تحقیقات شیلات انجام شد که یک گونه بومی 
ما می توانست از بچه ماهیان تیلاپیا تغذیه کند، این 
تحقیق وارد فاز عملی شد که در نتیجه آن، جمعیت 

تیلاپیا در شادگان کاهش چشمگیری پیدا کرد. 
وی تاکید کرد: حال اگر تالاب ها به شرایط طبیعی 
خود بازگردند، بار دیگر گونه های بومی رشد و با گونه 
های مهاجم مقابله خواهند کرد که نمونه موفق آن 
در تالاب نیوز است که توانستیم گونه مهاجم کاراکال 

را در آن کنترل کنیم. 
ورود راپمی به آب شیرین کن ها / تدوین برنامه 

کاهش اثرات زیست محیطی آنها 
حفاظت  سازمان  دریایی  زیست  محیط  معاون 
محیط زیست، درباره آب شیرین کن ها و تاثیر آنها 
بر محیط زیست دریای هم گفت: با توجه به اینکه 
توسعه دریامحور به یک سیاست در اسناد بالادستی 

از جمله برنامه هفتم توسعه تبدیل شده و توسعه به 
سمت سواحل به ویژه سواحل جنوب است.

اصلی  از شاخص های  یکی  افزود:  زاده  لاهیجان 
در  جدید  شهرهای  برای  آب  تامین  بحث  توسعه 
سواحل و توسعه اقتصادی در این مناطق است که 
در این راستا تامین آب از دریا در دستور کار قرار 

گرفته است.
به گفته وی، در کنار این موارد و با توجه به شرایط 
بحرانی آب به ویژه در کویر مرکزی به دلیل توسعه 
نامتوازن)در گذشته( روبرو هستیم که این شهرها 
مواجه   چالش  با  نیز  آب شرب  تامین  برای  اکنون 

هستند. 
لاهیجان زاده گفت: سازمان حفاظت محیط زیست 
احساس  خصوص  این  در  قبل  سال   ۵ حدود  از 
خطر کرد و به سرعت مطالعات پهنه های استقرار 
آب شیرین کن که کمترین آسیب را به کیفیت دریا 
وارد می کند را انجام دادیم و اجازه ندادیم پروژه های 
بزرگ مقیاس آب شیرین کن در دریا ایجاد شود چرا 
محسوب  بسته  نیمه  دریای  یک  فارس  خلیج  که 
می شود که تنها راه ارتباطی آن تنگه هرمز است و لذا 

پذیرش محدودی برای شورابه دارد.
وی اضافه کرد: در حوزه تخلیه شورابه های ناشی از 
آب شیرین کن نیز استانداردهای دقیق و سختگیرانه 
دریا  اعماق  در  شورابه ها  تا  کردیم  تهیه  علمی  و 
رهاسازی شود تا کمترین تاثیرگذاری را در اکوسیستم 
داشته باشد، اکنون تخلیه شورابه در نقاط مشخص 

شده ای، انجام می شود.
زیست  محیط  حفاظت  سازمان  دریایی  معاون 
تاکید کرد: آب شیرین کن ها در هر صورت در کاهش 
کیفیت تاثیرگذار هستند و  نمی توان این تاثیر را به 
صفر رساند اما به دنبال این هستیم که این اثر را به 
کمترین میزان برسانیم چون چرخش آب در خلیج 
فارس هفت ساله است از این رو نیاز به حفاظت 

بیشتری دارد. 
وی تاکید کرد: از سوی دیگر فقط اجازه می دهیم 
آب شیرین کن ها برای آب شرب مورد استفاده قرار 
گیرد تا کمترین فشار به محیط زیست وارد شود ، 
بر این اساس تمرکز ما بیشتر بر احداث آب شیرین 
کن در دریای عمان است که تاکنون ٣ درخواست به 

سازمان محیط زیست ارائه شده است. 
وی گفت: البته بیشتر کشورهای حاشیه جنوبی 
خلیج فارس از آب شیرین کن ها استفاده می کنند 
، برخی از دریای عمان و دریای سرخ هم بهره می 
برند از این رو با توجه به اهمیت موضوع، مسأله آب 
شیرین کن ها وارد دستور کار راپمی ) کنوانسیون 
حفاظت از محیط زیست خلیج فارس ( شده گرفته 

است. 
وی ادامه داد: ۵٠ درصد آب شیرین کن های دنیا 
در خلیج فارس و دریای سرخ است، در واقع تمرکز 
بخشی از آب شیرین کن های عربستان در دنیای 
سرخ، کشور عمان از دریای عمان و بقیه از خلیج 

فارس است. 
وی با اشاره به اینکه حجم  آب شیرین شده توسط 
آب شیرین کن ها در کشور ما بسیار پایین است، 

گفت: بزرگترین آب شیرین کن ایران در بندرعباس با 
سالانه ١۵٠ تا ٢٠٠ میلیون متر مکعب تولید است در 
حالیکه این عدد در کشورهای عربی روزانه ٢٠ میلیون 
متر مکعب می باشد، البته در کشور ما پیش بینی 
شده اگر تمام پروژه های آب شیرین کن اجرا شود 
٣ میلیون متر مکعب آب به صورت روزانه شیرین 

خواهد شد.
فرصت ۴ ساله نجات خلیج گرگان؛ تصویب بودجه 

پمپاژ با دستور رییس جمهور
معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان 
حفاظت محیط زیست درباره وضعیت خلیج گرگان 
و تالاب میانکاله نیز گفت: این دو دارای وسعتی 
حدود ۵٢ هزار هکتار هستند که باید ۴۵ تا ۴۶ هکتار 

آن دارای آب باشد. 
لاهیجان زاده با اشاره به پسروی آب خزر و تاثیر 
آنها بر خلیج گرگان و تالاب میانکاله افزود: پسروی 
آب خزر را از سال ۱۹۹۵ میلادی داریم، این پسروی 
در ابتدا کند و حدود ۶ تا ۷ سانتی متر در سال بود اما 
از سال ۲۰۲۱ میلادی شدت گرفت و در ۲ سال اخیر 

به عدد ۲۰ سانتی متر در سال رسیده است.
وی ادامه داد: در اجلاسی که دو هفته پیش در 
روسیه برگزار شد، بخش مهمی از گفت وگوها به 
پسروی آب خزر اختصاص داشت، در این جلسات 
با حضور کارشناسانی از همه کشورهای حاشیه خزر 
، اعلام شد که پسروی تا ۱۰ تا ۱۵ سال آینده ادامه 
خواهد داشت و از حدود ۱۰ سال بعد، روند پسروی 

کمی کند و آهسته  خواهد شد.
معاون محیط زیست دریای و تالاب های سازمان 
حفاظت محیط زیست تصریح کرد: یکی از نقاطی 
که پسروی به ما آسیب زده، در خلیج گرگان است، 
بعد از اینکه مطالعات در سال ۱۴۰۳ نشان داد که 
اگر لایروبی صورت نگیرد ۸۰ تا ۹۰ درصد خلیج را 
جمهور  رییس  دستور  به  داد،  خواهیم  دست  از 
آشوراده  لایروبی  فوریت  به  رییسی(  وقت)شهید 

انجام شد.
می  نشان  مطالعات  اکنون  افزود:  لاهیجان زاده 
دهد که تا سال ۱۴۰۸ برای پمپاژ آب فرصت داریم 
شد،  خواهد  خشک  خلیج  صورت  این  غیر  در  و 
خوشبختانه استانداران مازندران و گلستان هر دو 
پای کار هستند و دستور رییس جمهور برای تامین 
اکنون  که  گرفته ایم  نیز  را  پمپاژ  برای  لازم  بودجه 

بودجه تحقیقات آن تامین شده است.
به گفته وی، تحقیقات توسط وزارت نیرو انجام 
می شود که یک سال زمان خواهد برد، اگر تحقیقات 
به نتیجه برسد و بودجه لازم تامین شود، در صورت 
همکاری همه دستگاه ها بین ۲.۵ تا ۴ سال پمپاژ 
انجام خواهد شد تا از خشکی خلیج و تبدیل آن به 

کانون گرد و غبار جلوگیری شود.
از خلیج  بازدیدی که  آخرین  اظهار کرد: در  وی 
گرگان داشتیم، متاسفانه ۵۰۰ متر منتهی به دریا 
مجددا درحال رسوب گذاری است که در تماس با 
لایروب  کشتی  سریعا  کشد  درخواست  استاندار 
بخش انتهایی را لایروبی کند که جریان آب تا سال 

۱۴۰۸ دوام داشته باشد.

حفاظت  سازمان  دریایی  زیست  محیط  معاون 
محیط زیست تاکید کرد: با توجه به اهمیت موضوع، 
ماه گذشته دستور رییس جمهور را به برای تامین 

اعتبار موردنیاز این طرح گرفتیم.
 کاهش ۴۵ سانتی متری تراز دریاچه ارومیه

لاهیجان زاده درباره تراز آب دریاچه ارومیه هم 
گفت: تا روز گذشته ) ١٧ خرداد( تراز آب دریاچه 
ارومیه ١٢٧٠.٢٢ و مساحت آن ١٠۵٠ کیلومتر مربع 
با حجم آب ١.۴٧ میلیارد متر مکعب است که همین 
زمان  همین  در  گذشته  سال  در  ترتیب  به  اعداد 
١٢٧٠.۶٧ تراز بود که امسال حدود ۴۵ سانتی متر 
پایین تر است، همچنین مساحت دریاچه در سال 
گذشته ٢ هزار و ١٧١ کیلومتر مربع و حجم آن ٢.٨ 
میلیارد متر مکعب بوده است که این ارقام در سال 

جاری نسبت به سال قبل کمتر شده است. 
وی با اشاره به کاهش بارندگی در حوضه آبریز 
حداقل  به  آبها  روان  بحث  گفت:  ارومیه  دریاچه 
رسیده و تامین مقاله هم امسال بسیار کمتر از سال 

گذشته بوده است. 
لاهیجان زاده با تاکید بر اینکه وزارت نیرو مکلف 
کند، گفت؛ ١٠.٧  تامین  را  ها  تاالاب  است حقابه 
گرفته  نظر  در  ها  تالاب  مترمکعب حقابه  میلیارد 
شده که باید تحت هر شرایطی آنرا تامین کند و با 
وزارت جهاد کشاورزی هم تفاهم نامه ای در راستای 
کشاورزی پایدار امضا کردیم تا از روش سنتی خارج 

شوند.
شهادت محیط بانان و لزوم استخدام ۲ هزار نیرو تا 

سال ۱۴۰۵ 
محیط بانان  شهادت  به  اشاره  با  لاهیجان زاده 
هدایت الله دیده بان و یاسر مصدق گفت: تربیت 
چنین نیروهایی ۲۰ سال زمان می برد که متاسفانه 
این درحالی است که  و  این گونه شهید می شوند 
۵۰ درصد ردیف های پستی سازمان حفاظت محیط 
افزایش  باعث  موضوع  این  است،  خالی  زیست 
تبعات حقوقی نیروهای ما و کار طاقت فرسای آنها 
شده و حفظ نیرو چه کارشناس و چه محیط بان را 

دشوار کرده است.
وی با بیان اینکه اکنون در کشور با بحران محیط 
بحرانی  شرایط  در  گفت:  هستیم،  روبه رو  زیست 
کرونا دولت مجوز جذب ۲۰ هزار نیرو را داد و اخیرا 
و  آموزش  برای  نیرو  هزار   ۷ استخدام  مجوز  نیز 

پرورش را داده است.
به گفته وی، در چنین شرایطی توقع داریم که 
از طریق دولت لایحه ای ویژه ای مبنی بر استخدام 
۵۰۰ نیروی کارشناس محیط زیست و ۱۵۰۰ نیروی 
محیط بان به مجلس رفته و تصویب شد، در صورتی 
کار  نشود،  انجام  مهم  این   ۱۴۰۵ سال  تا  اگر  که 

حفاظت بسیار دشوارتر خواهد شد.
برگزاری اجلاس خزر به میزبانی ایران

لاهیجان زاده همچنین از برگزاری کنوانسیون خزر 
به  که  اجلاس  این  در  و گفت:  داد  پاییز خبر  در 
میزبانی ایران برگزار خواهد شد، اهتمام کشورها برای 
کاهش پسروی خزر، رهاسازی آب از ولگا و حفاظت 

از فوک خزری بررسی خواهد شد.

تراز دریاچه ارومیه 45 سانتی متری کاهش یافت

تبدیل یک میلیون هکتار تالاب  به کانون گردوغبار
معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت محیط  زیست گفت: بر اساس مطالعات سال ۱۳۸۹، حدود یک میلیون و ۴۵۰ هزارهکتار از 
مساحت تالاب های ما مستعد تبدیل به کانون گردوغبار و یا مستعد غبارخیزی هستند )بخشی هایی از آن به کانون گرد غبار و تبدیل شده است( که تالاب 

هامون و جازموریان بالاترین درصد تبدیل شدن به کانون های گرد و غبار را به خود اختصاص داده اند.

معاون محیط 
زیست دریایی 

و تالاب های 
سازمان حفاظت 

محیط زیست 
تصریح کرد: 

منابع آب 
زیرزمینی 

وابستگی زیادی 
به تالاب ها 

دارد و اکنون 
همزمان با 

خشکی تالاب ها 
افت سفرهای 

زیرزمینی را نیز 
داریم


